
 هاپنجشنبه عصر شهرسازی و معماری هنر، تخصصی علمی شستن

 1399ماه آذر 20ها پنجشنبه: زمان

 انبوه سازی. 3معماری داخلی ایران در گذر زمان      عنوان:

  های سیر تحول معماری داخلی ایران؛ نوگرایی، عقل گرایی، انبوه سازی و زیاده خواهیسلسله نشست

 ، دکتر محمدمهدی محمودی مهرداد جاویدی نژاددکتر عبدالرضا محسنی، مهندس امیر جلیلی، دکتر اعضای میزگرد: 

 

 :هاسخنرانی از ایچکیده

در خدمت جناب  .مان هستهشتمین نشستیکصد و چهل و  ،کنم سلام عرض می از اندیشکده هرم پی این نشستمحمودی: 

ی مهندس جلیلی و جناب آقای دکتر محسنی هستیم. از سلسله نشست هایی در خصوص معماری آقای دکتر جاویدی نژاد ، جناب آقا

برگزار کردیم و این بار روی انبوه سازی با موضوع نوگرایی و عقل گرایی داخلی ایران در گذر زمان بوده که تا الان دو نشست را 

یان و از طریق دانشگاه .قاجار و اوایل پهلوی وارد ایران شدصحبت می کنیم . در دو نشست قبلی صحبت شد که این نوگرایی اواخر 

کشورهای غربی رفته بودند شکل گرفت و در زمان پهلوی به خصوص پهلوی اول همه گیر شد و در محیط های دانشگاهی به که حکام 

اری داخلی ایرانی شد و در و در قشر متوسط و اواخر دوره پهلوی دوم یک عقل گرایی شکل گرفت و یک اشاراتی به معماری و معم

دانش آموخته دانشکده سایی در رشته معماری سرکار آمدند که دانشکده هنرهای زیبا اساتید و رور اواخر معماری دوم دیدیم که د

واران و گهنرهای زیبا بودند که توانستند به تدریس بپردازند و کارهای حرفه ای بسیار زیبایی هم در بیرون دانشگاه انجام دادند که بزر

همچنین خانم دکتر رستمی در جلسه قبل خوب بیان کردند. اواخر صحبتمان به این نتیجه رسیدیم که نمی توانیم مرزبندی مشخصی 

ان متفاوت است. شیچرا که اعتقاد داریم اقشار مختلف جامعه نگاه ، نیاز و آشنای .برای عقل گرایی ، نوگرایی و انبوه سازی داشته باشیم

هست که از اواخر انقلاب دانشکده هنرهای  1357ل را امروز آغاز می کنیم از معماری و معماری داخلی بعد از انقلاب از سال اولین سوا

رئیس دانشکده و مدرسین بودند که هم در بیرون و هم در داخل کار می کردند آیا معماری زیبا که دانش آموختگانی روی کار آمدند که 

این بار صحبت را از جناب آقای مهندس  ن زمان فقط در دانشگاه ها بود یا به بیرون از دانشگاه ها هم آمد؟داخلی و معماری آایرانی 

 جلیلی شروع می کنیم.

 

. می خواهم یک توضیح اولیه بیان کنم به عنوان شروع انبوه سازی عرض سلام دارم و مخاطبین برنامه ابتدا خدمت همه شما :جلیلی

، همه اندیشه ها و همه روش هایی که در تمام دنیا انجام می شده است که این عقل گرایی تمام شده است دقیقا مثل همه سبک ها 

ی هم هست . بعد از مدت ها که دانشگاه کم ادامه پیدا می کند و در زمان انبوه سازفت که تمام نشده است که آن هم کممی توان گ

باز می شود و ما تغییر و تحولاتی در ایران می بینیم که این تغییر و تحولات شامل نظامی است که تغییر می کند و جنگ تحمیلی که 

 ،اریر و مقوله معمبوجود می آید و گذشتن از مسیری که جنگ به همراه دارد و اتفاقات و تبعاتی که با خودش می آورد کمی مقوله هن

درصد معماری داخلی را تحت تاثیر خودش قرار می دهد یعنی معماری داخلی به طور کامل حذف می شود به گونه ای که انگار  1000

از اول وجود نداشته است ولی نمی توانیم منکر این بشویم که دو اندیشه دو قطب بصورت موازی حرکت می کردند یک قطبی که 

د دفاتر قطبی که شخصی سازی می کردن .د من بیشتر توضیح می دهم تر شوبازی که بحث روند همانکه  بودند شخصیقطب  بیشتر

ولی نمی شود منکر این شد که به  دادندادامه را خودشان را داشتند بعد از انقلاب بودند مهاجرت هم نکردند ماندند و یکسری از کارها 

 یارگان استانددلیل تغییر و تحولات و اتفاقاتی که می افتد یک بخش پایدار و ثابت دولتی هم به میان می آید و بیشتر این پروژه ها و 

را می  م کیفیتمقوله مهمی به ناجای  (انبوه سازی)بحث این می شود که کثرت کار به عنوان شروع را در دست می گیرد. و نتیجه 

گیرد یعنی کمیت را داریم ولی دیگر کیفیت را نداریم. اینکه خیلی از آرتیست ها و مهندسین قبل از انقلاب فعال بودند و کار می کردند 



و اینکه کارها کم می شود و از بازی خارج می شوند و سعی می کنند بصورت مستقل کار را ادامه بدهند از یک طرف و اینکه مهندسین 

و این انبوه سازی را شکل می دهند. من فکر می کنم این شروع داستان باشد و حالا بحث  تر جای آنها را می گیرند ناکاربلد و جوان

 نجا نتیجه بگیریم.آمی کنیم و ببینیم چگونه می توان از 
 

حالا نگاهمان از موضوع کمی و کیفی در سال مهندس اشاره ای که کردید بحث کمی و بحث کیفی را انجام دادید.آقای : محمودی

نژاد  یمان ببینیم که حتی شروعش در خود دانشگاه ها هست که شایدآقای دکتر جاویدهای بعد از انقلاب در معماری و معماری داخلی

خواهم . با نگاه دیگری میمدآکم در معماری و در دانشگاه ها کم ،کثرت و کمی وبتوانند کمکمان بکنند بالاخره این بحث انبوه سازی 

رنگ شدند و کامپیوترها آمدند و بحث کمی را جلو رفت و به ناچار این اتفاق در معماری و که بالاخره آن ترسیم های دستی کمببینم 

ه منفی میشمعماری داخلی چه در زمینه طراحی و چه در زمینه اجرا افتاد. آقای دکتر آیا شما نظرتون این است که بحث انبوه و کثرت ه

 است یا نکات مثبتی هم دارد؟
 

عرض سلام دارم خدمت مخاطبین و برای من افتخار است که در جمع فرهیختگانی چنین ارزشمند قرار گرفتم. خود  :نژادی جاوید

صورت مسئله به نظر می آید جای خالی برای تعریفش هست. اصلا پدیده انبوه سازی را از چه زمانی داشتیم و به چه شکلی مطرح 

دیده دیگری چگونه روی آن اثر می گذارد. در کنار این وضعیت دانشگاه های ما و پدیده ای مثل انقلاب ، جنگ و یا هر پشده است 

هم قابل بررسی هست که در قسمت دوم همین بخش در یک بخش الحاقی خدمتتان عرض خواهم کرد. بعد از بالا رفتن درآمدهای 

ان ین دو پدیده بصورت اشتباه گاهی بصورت یکسانفتی کشور در حال توسعه قرار گرفت. دو پدیده به نام نیاز و ضروری وجود دارد که 

ضرورت یک بخشنامه و یک باید انتخابی نیست ، باید اجباری است. ما برای توسعه شهرهایمان  و به جای همدیگر به کار می روند.

داشته باشیم.  از انتخاب رابایستی سطح بیشتری از شهر و یا پیرامونشان را اشغال کنیم. اما در این بایدها نیاز باعث می شود که نوعی 

هست. من در اینجا می خواستم پارامتر دولت و سیاست  objectiveهست و ضرورت یک امر  subjectiveو طبعا نیاز یک امر 

تا قبل از انقلاب انبوه سازی در ایران به این شکل های که عرض . و بعد اگر لازم شد در موردش صحبت بکنیم گذاری را وارد کنم

 قابل بررسی است :می کنم 

بواسطه درآمدهای بالای نفتی پدیده حاشیه نشینی در شهرها بوجود آمد و پدیده حاشیه نشینی در تهران یک حالت عجیب و  -1 

آباد یا  . برای اولین بار کسانی که در حلبیغریبی را پیدا می کند و بخش حکومتی تصمیم می گیرد این وضعیت را ساماندهی بکند

ه در که با وسایل بسیار کم ارزش ساخته می شدند را به ساختمان های چندین طبقه در کوی نهم آبان در اراضی طرشت بیقوله ها ک

. این مجموعه موفق نبوده است و اولین مجموعه طبقه سازی ضعیف و پایین تر از منتقل می کنندجنوب شرقی میدان آزادی هست 

یک فاصله کمی کم و بیش انتخابی در واقع نیاز زندگی جمعی از طریق کسانی که در  متوسط را می توانیم در آنجا شاهد باشیم. در

خارج از این مملکت در مجتمع های مسکونی زندگی کردند و به این مملکت آمدند نکات مثبتی که در یک مجتمع مسکونی هست 

هجت باد شکل می گیرد. مجتمع بآه مجتمع بهجت مطرح می شود و این افراد دنبال یک نقطه مشابه اپارتمان نشینی در غرب هستند ک

می افتد  قبل از انقلاب کمتر اتفاقنجا ساکن می شوند. آآباد برای طبقه متوسط به بالا هست و طبقه فرهیخته و متوسط رو به بالا در 

شهری می ی به طراحیکه منته. بحث توسعه شهری، توسعه اقتصادی و بحث توسعه اجتماعی که ما به خاص بگوییم مگر چند مسئله

و بسیار مناطق دیگری که در دل شهر  یوسف آباد ، نارمک ، نازی آبادطراحی های شهری خاصی را مطرح می کند از جمله  .شود

در اینجا  بخش توسعه ای هستند .بلکه هستند نه در بیرون شهر. در واقع شهر دارد توسعه پیدا می کند نه اینکه شهرک اقماری هستند 

فی کسی که انبوه می سازد تحت یک قالبی و یک تعریی دیگری به نام انبوه سازی منفرد به وجود می آید به این معنی که پدیدهیک 

ز انقلاب و به دنبال آن قبل ا و به یکباره یک بخشی از شهر هویتش پیدا شده و آشکار می شود.توسعه مشخصی شکل می گیرد یک 



ل می گرد که آپارتمان نشینی حمایت شده و با سطح بالای زندگی برای تمام طبقات شاهد نزدیک انقلاب یک تحول عظیمی شک

بنده هنوز  .. در غرب شهرک اکباتان انتخاب می شود و طراحی که در آنجا می شودهستیم. سه منطقه در تهران انتخاب می شود 

ها کیفیت ساخت خاصی را در معرض استفاده  د ساختمان، اجتماعی , عمومی و خوفضاهای باز . نجا نگاه می کنمآعلاقمندانه به 

اخته سطراحی و کارمندان قرار می دهد ) طبقه متوسط(. در نقطه مقابل شهرک امید برای نظامی ها توسط جمعی از بهترین های دنیا 

. مورد سوم شهرک غرب بود آپارتمان های بزرگی که در این قسمت برای طبقه ای کمی بالاتر ساخته می شود . این سه می شود 

مجموعه اولین توده های ساخته شده قبل از انقلاب هستند . بعد از انقلاب با وقوع اتفاقاتی که به عنوان الگو انتخاب می شود بحث 

لی که در آن زمان برای همه تعریف می شد حکم می کرد که کارمندان ضعیف را حمایت همسان سازی و عدالت اجتماعی به شک

بکند. تعاونی های مسکن شکل بگیرد . متاسفانه تعاونی های مسکن در بافت قدیم برایشان ساخت و ساز انجام می شود . از افسریه تا 

 می شود تعاونی مسکن.واحدی در کنار هم  10ن ولی چندیواحدی  10تا  8شهرک غرب و خیلی از جاهای دیگر مجتمع های 

فعالیت می کرد. دانشگاه شهید  ، بوذاردانشگاهی که در تهران معماری تدریس می کردند دانشگاه تهران بر اساس هنرهای زیبا 3

لم و صنعت که عبهشتی)ملی( که بر اساس تفکر مهندسی معماری بوده است که شاید در سبک ایتالیایی ها حرکت می کرد و دانشگاه 

گاه دانشهنرهای زیبای  .وجود داشت هث کاملا فراموش شدبحدر این سه مقوله یک م بخش اجرا و تکنوکال معماری را بر عهده داشت.

در تعدد رشته های متنوع هنری تعریف می شود نه در آموزش دیزاین برای همه. شما وقتی نشان بدهد که  به این شکل بودتهران 

دیزاین دانشجو  sensاولین و دومین سال و فرانسه کنونی می شوید ایتالیا  شهرهایهای مختلف معماری دنیا به خصوص وارد دانشگاه

موضوع و یک نگاه طراحانه را تقویت می کند . این اتفاق در دانشگاه شهید را تقویت می کنند و دیزاین یک مجموعه ای کاملتر از 

امیدوارم در دانشگاه تهران و آموزش دانشگاهی بحث طراحی و توانایی های طراحی را به دانشجو القا  .بهشتی و علم و صنعت نیفتاد

ن آورود اتومبیل به تهران ممنوع بود و  1381-1383یعنی دگرگونی. تا سال انقلاب اتفاق می افتد و انقلاب  57در سال  کرده باشند.

بود. شما این نوع تفاوت طبقاتی را نمی بینید  78ود که مدرن ترین ماشین برای سال یکنواختی و عدالت کیفیت زندگی به آنجا رسیده ب

یعنی در بستر و در خیلی از جنبه های دیگر هم قابل مشاهده نیست و اینجاست که از نظر من طراحی داخلی جز ضرورت های زمانی 

ری بوده است. قبل از انقلاب ساختمان هایی که الان تبدیل قرار نمی گیرد اما قبل و بعد از این موضوع طراحی داخلی مورد هدف گذا

 خاص رکاراکتیک به کافی شاپ و رستوران شده اند که از نظر من اسمشان خانه مادربزرگ هست نه یک ساختمان ارزشمند فرهنگی 

د. و اینجا دگی گرفته شن قضیه بعد از انقلاب منتفی شد و سلول هایی که فقط برای زنآو داخلی داشته است  خاصشخصیت و یک 

ای یک مقطعی است که طبقه مرفه بتوانند به ظرفیت مالی بالایی برسند و این طبقه مرفه ای که من از آن صحبت می کنم طبقه مرفه

 کردند. یبا بنیاد و ریشه اولیه نبود. وقتی کسانی بودند که به سرعت ثروتمند شدند و به تدریج جنیه های دیگر داشتن را داشتند تجربه م

و حالاست که شما می توانید بروز دوباره معماری را داخلی را با محاسن و معایبش داشته باشید. ما در دانشگاه، آموزشی به عنوان 

من و  تار و پود و هنوز ... سرگذشت "دکتر صارمی به نام مرحوم طراحی داخلی نمی توانستیم داشته باشیم. علتش چیست؟ کتابی 

تگاه که طراحی ایس ندده داژدانشگاه تهران یک پروقبل از انقلاب نجا برای من تعریف می کرد و می گفت به ما آدر  دارد " معماری ما

مترو تهران بود در حالی که من بچه شهرستان بودم و تازه تهران آمده بود و تا آن زمان مترو ندیده بودم طراحی کردم و اول هم شدم. 

نوشتم که بگویم اینکار را نکنید بارهایی که توهم و تخیل است را ادامه ندهید با آگاهی به سمت مسئولیت هایی این کتاب را برای این 

های ما توهمات آموزش داده می شدند اخیرا با حضور اساتید که برعهده می گیرید بروید این اتفاق بارها افتاده است یعنی در دانشکده

کند محتوا به سمت دیزاین و کیفیت و کمیت به سمت توام می رود اصلا بحث کیفیت و کمیت  یمعتبری دارد این شکل تغییر پیدا م

انه تری برای آموزش در حال خردمند ی هوشمندانه تر و، مجموعهرا خیلی جدی نمی دانند و به طور عادی باهم هستند اما مجموعه

 حاضر شاهد هستم.



 

تا مثال خوب را اشاره  3که قبل از انقلاب ما انبوه سازی را داشتیم  اره فرمودیددکتر جاویدی نژاد مطالبی را اشآقای : محمودی

انبوه سازی هایی که بود. در صحبت هایتان  ها وکردید : اکباتان ، مجتمع امید در شمال شرقی تهران و شهرک اکباتان و بلندمرتبه 

ولی نمونه هایی هستند که هر کدام برای یک جایگاهی انبوه سازی و کثرت بود  ،به تاثیر این معماری در معماری داخلی اشاراتی بود

تعاونی ها بعد از انقلاب و جنگ   مرتبهنها را داریم می بینیم. ولی یکآ تا از بودند و نمونه های بسیار خوبی بودند حتی امروز هر سه

در مثال هایی که اشاره فرمودید یک سیستم مدولاسیون و و  یعنی معنی لغت انبوه سازی و کثرت به گونه دیگری شدشکل گرفت 

اموش مد و از نظر معماری داخلی فرآفناوری جدید برای زمان خودش بود ولی بعد از شکل گیری تعاونی از لحاظ کیفیت بسیار پایین 

م از صارمی عزیزمان شد که رنگ شد. یادی هشد  و در دانشگاه ها مثل دانشگاه تهران دانشکده هنرهای زیبا معماری تهران کم

توانند که ب ندیدی هم نبودتکه حتی اسا می خواهم بگویممن  .ن نبودآکارهای انجام می شد طرح های داده می شد که هیچ آشنایی با 

 یآقای دکتر محسنی نظر شما چیست؟ واقعا انبوه سازی این انبوه سازی هست که ما داریم می بینیم که فقط قسمت کم تدریس بکنند

آن هست و اصلا کیفیت ندارد یا انبوه سازی یک جبر امروزی است که باید باشد ولی باید کیفیت هم داشته باشد که شروع آن از 

 دریس می شود و خروجی این کجا می رود؟نشگاه ها هم این را می بینند و تموزش در دانشگاه ها می باشد . آیا در داآ
 

سلام عرض می کنم . من می خواهم به بخشی از صحبت های آقای دکتر جاویدی نژاد من هم خدمت  دوستان عزیزم : محسنی

رجوع می کنم که خیلی اصل هستند. موضوع ما معماری داخلی است معماری داخلی توام با کثرت گرایی و انبوه سازی این را می طلبد 

ران ، شهید بهشتی و علم و صنعت. اصلا پایه گذار کنم که شما فرمودید دانشگاه تهمن تعجب می .که پلان اول به سلامت برسد

اگر نگاه چندان کوچکی هنرهای زیبا دانشکده هنر است که آن زمان به دانشکده هنرهای تزئینی معروف بود معماری داخلی در ایران 

ای چند رشته ان بودند که کاراز بوذار داشت آنجا که هم بوذاری بود هم سولبانی بود یعنی کسانی آنجا تحصیل کردند و کسانی استادش

بیشتری  یی هنر چیدمان در آن دانشگاه اتفاق می افتاد و خیلی سابقهرا یاد می دادند یعنی معماری داخلی در حد یک پلان نبود و همه

ی شود و در سال قبل از تشکیل دانشگاه هنرهای زیبای تهران از مرکز موسیقی شروع م 30-40. حدود  نسبت به دانشگاه تهران دارد

بل از انقلاب دیگر چگونه تا قتبدیل به دانشکده هنرهای تزئینی می شود این را گفتم که اشاره کنم که بگویم موازی با هم 1299حوالی 

همان  1975را یک جمع بندی بکنم و بعد بگویم در دنیا از حوالی  58نگاه معماری داخلی به چه چیزهایی بود؟ علاقمند هستم قبل از 

( چه اتفاقاتی در خارج و در ایران می افتد . زمان عقل گرایی 1999-2000کنیم ) ل تا بخشی را که ما در این جلسه دنبال میاوای

کده هنرهای تزئینی و دانشکده شهید بهشتی ، دانشگاه ه ها توسط همان اساتیدی که در دانشگاه هنرهای زیبا و دانشژیکسری از پرو

دان می داد یعنی اینکه بیشتر تمایل به ساخت و به نظر من دانشگاه علم و صنعت معمار ریاضی .افتدعلم و صنعت کمتر  اتفاق می 

دی که دکتر ن اساتیآی عقل گرایی هستیم و خیلی از کارهای زیبا را می توانیم ببینیم . به نظر من سازه داشتند تا معماری. ما در دوره

وهش بلد بودند هم می توانستند تقسیم بکنند و هم می توانستند بر ژهایی بودند که هم پدم آنها اشاره می کنند اینها آمحمودی به 

ه های ژبه این علت است که ما می توانیم پرو .در کلاس به دانشجو منتقل کننداساس یک الگوی ذهنی فکر بکنند و می توانستند 

ن می افتد و صرفا هم  معماری داخلی است  که ما در ارشد معماری ه های جهانی در ایراژیکی از برترین پرون زمان آدر  موفقی ببینیم.

. چون من هر دو رشته را در همین برهه ها تحصیل کردم به هر دوی صدا می کنیم 7ن را معماری آو در معماری  2داخلی آن را طرح 

ی رسد از زمانی که بحث لافت به میان در آن زمان برای ایجاد معماری داخلی نه طراحی داخلی به نظر من م .آن کمی اشراف دارم

قبلش همه چیز طراحی داخلی بوده است. شخصی را دعوت میمی آید ایجاد معماری داخل معماری )معماری داخلی( بوجود می آید. 

اش را در  ( که بعدها نتیجه1355-1357او هانسولان بود )سال های نتیک را تعریف می کند آکنند تا نوع فعالیتی را در یک ساختمان 

کنیم  ولی این را در کثرت گرایی نمی بینیم . ما می بینیم  ما صرفا داریم معماری داخلی را دنبال میموزه ادیسه پاریس می بینیم 



اکباتان به چه زیبایی در جداره شهری خودش را مطرح می کند ولی وقتی داخل معماری داخلی می رود یک معماری داخلی امریکایی 

دارد . سیستم زندگی امریکایی را  50-60متری دارد ولی اتاق خواب های  10متر پلان یک آشپزخانه  200ساختمان ،  متر 200. است

و مهمان هم باید غذایش رو خودش بیاورد . تکرار این را در پارک فرنس می بینیم نمایش می دهد یعنی غذا را باید از بیرون بخری 

ماده سازی آمتر می شود . اصلا آشپزخانه یک مکانی است برای  6متر آشپزخانه اش  300پلن متر این اتفاق می افتد مثلا  300در 

ی بینم م پلان هایی با روحیات ایرانی بکنم ن زمان که بعضی از اینها را خریدند و تبدیل بهآغذاست. من خودم این فرصت را داشتم در 

تبدیل به ساختمان هایی می شود که ما می بینیم عدم توجه به معماری بعد  وهم می آید در این دوره کثرت گرایی که عقل گرایی 

متر آشپزخانه  15متر آپارتمان ،  ISP 600آپارتمان های هم دیدم در چندتا از  ISPمن در  .لایت استایل چیز دیگری را می آوردداخلی 

خلی این درس مضافاَ بر اینکه الان می توانم جواب به این خاطر ندیدن معماری دا .دارد اصلا برای زندگی ایرانی ساخته نشده است

به بعد معماری داخلی برداشته شد یعنی از واحدهای درسی دانشگاه ها حذف  1357شما را اینطوری بدهم که چرا بدتر شد. اصلا از 

 .دوباره شروع کرد 1384ل وقتی دانشگاه هنر تشکیل شد معماری رشته های دیگر را دنبال می کرد ، معماری داخلی نداشت تا سا .شد

برای همین است وقتی یک سازه ای ساخته تصمیم گرفتند برای معماری داخلی سال آقایان مهندسین سازه و ساختمان ها  25یعنی 

 می شود بیشتر توجه به حضور تکنیک زلزله و موارد فنی بیشتر دیده می شود و ساختمان هر اتفاقی افتاد، افتاد. یک ارتباط عمودی یا

پله آسانسور ، هرجا درش باز شد باز شود وقتی وارد آپارتمان می شویم پلان های آن زمان را می بینیم که اصلا به چیزی توجه نمی

خانه به پزآشرعایت اصول شهرسازی هم بشود یعنی  .معماری داخلی است فقط چند خوابه باشد و چند متر را می تواند اشغال کند ،شود

و واحدهای سکونتی مثل اتاق خواب و پذیرایی ترتیب نوری و .. داده شده است و اینکه چه چیزهایی باید  2*3معبر نورگیر حداقل 

ی شهری دارند خودشان در زمانی که باید ساختمان هایی که در جدارهکند و  ی شهر آرام ارام تغییر میبینیم که چهرهمی .رعایت شود

نها ساختمان های بلندی ساخته می شود که نه دیگر مثل آزیبایی شهر را زیبا کردند جلوی  را در کثرت گرایی نشان می دهند و به چه

معماری داخلی نداریم . تازه می بینیم که در  1384اکباتان شهری را رعایت کرده است و نه دیگر پلان خوبی دارد. چون ما تا سال 

بنابراین من علاقمند هستم که در بحث ات کارشناسی ان را ندارد دانشکده هنر یک واحد ارشد معماری داخلی چون امکان 1384سال 

و  چه کارهای عمومیبعدی موازی با هم جلو برویم یعنی بگویم از بعد از انقلاب تا زمانی که دوباره به معماری داخلی توجه می شود 

در زمینه معماری داخلی چکار کردند؟ آنجا مسکونی در تهران انجام شده است و دارای چه مشخصاتی است و اروپایی ها و خارجی ها 

لیپ چکار می کند؟ و فیدر پاریس نجا همین هانسولانی که ما یک کار از او دیدیم در اتریش چکار می کند؟ گالدنیک آچه خبر است؟ 

 یعنی موازی با همدیگر یا کثرت مجلات و حضور مدیا در سطح شهر آنجا و اینجا به چه صورت است؟  استارت چکار می کند؟
 

دوست دارم ابتدا  .سال در دانشگاهیمان معماری داخلی نداشتیم 25آقای دکتر محسنی بحثی را مطرح کردند که ما تا : محمودی

قشر مرفه جامعه معماری سال  25ی ر دانشگاه ها نداشتیم در این دورهسال د 25نظر دکتر جاویدنژاد را داشته باشیم اینکه ما تا 

آیا آموزش در  ؟سال که معماری داخلی شروع شد آیا آموزشی امکان پذیر بوده است 25ولی بعد از  ؟کردند داخلیشان را چکار می

ن داشتند که افراد دیگری در آن سوی دنیا ایاساتید و پشتوانه ای داشتد؟ همان اشاره ای که دکتر محسنی  ؟دانشگاه درست بوده است

دند و بعد کر روز میمسیر را ادامه دادند ولی آن قشر مرفه که به آن فرد دسترسی داشتند معماری داخلی چگونه  تامین می کردند و به

ساله بود  25سال پیش بود و یا یک وقفه  25سال اگر دانشکده ها رشته معماری داخلی را شروع کردند این معماری داخلی برای  25از 

 .ادامه دادند و بعد 
 

اکید عماری تعلت اشتباهم این بود که باید روی دانشکده های م .بنده ابتدا معذرت می خواهم از اشتباهی که کردم: جاویدی نژاد

دانشکده دیگری در زمینه معماری داخلی وجود داشته است . یک سوال این  ،می کردم نه بخش طراحی داخلی و حتما حق با شماست



آیا  ؟تاثیرگذار استساخت و ساز و معماری چه به لحاظ کمی و چه به لحاظ کیفی  است که تا چه حد این دانشکده بر محیط حرفه ای

ما در کشورمان یک افق تعریف شده ای در یک سال مشخصی برای رسیدن به یک شرایط خاص ارتقایی و اعتلایی در بستر معماری 

صمان نیروی متخص ؟و ساخت و ساز و کیفیت و کمیت زندگی هیچ وقت داشته ایم که بر اساس آن دانشکده هایمان را شکل بدهیم

تخصص پیدا  ون عده ای که می فرمائید در آنجا تحصیل کردند . حتما آنیم برای اینکه این اتفاق بیفتدرا تربیت بکنیم بستر را آماده بک

کردند و تاثیرگذار بودند اما یک گروه خاصی می توانستند مفید فایده باشند. یک اصطلاحی به نام اصالت وجود دارد که از دید من باعث 

آیا واقعا توانست  ،باعث اعتلا و پیشرفت شود مثبت است اگر نتواند بشود فقط پدیده استند اعتلا و پیشرفت شود . هر پدیده ای که بتوا

جامعه را در جهتی که ارزش و کمیت و کیفیت زندگی خصوصی داخل خانه را اولویت بدهد؟ آیا می توانست همچین ؟ تاثیر بگذارد

ر محمودی ه خاصی توانستند فعالیت بکنند. نکته بسیار با ارزشی را دکتبه نظر که اینطور نیست برای اینکه عدانتظاری را برآورده بکند؟ 

سال از قدیم استفاده می کردند هر آنچه که از قدیم بود بصورت آنتیک  25سال یک نسل عوض شد . بعد از  25ن آاشاره کردند. در 

و لاغیر . شخص  گذاری بودپیگیری و ارزش قابلبودند   نهاآبه  برای کسانی محدود که می فهمیدند و علاقمندو خاص و استثنا 

دیگری با آن کاری نداشت بسترسازی در یک جامعه متفاوت است از بروز یک جهش یا جرقه در جامعه . من متوجه هستم علاقمندان 

نی نداریم اما وقتی هیچ پل ،دارند سعی می کنند موجودی مملکت را در این بخش با اعتماد به نفس که می تواند ایجاد بکند بارز بکند

صحبت می فرمائید از معماری داخلی  .افتدهیچ اتفاق خاصی نمی ؟طی بکنیم باید چه مسیری را ؟از جایی که هستیم به کجا برسیم

نی ونقدر نیروهای بیرآ ؟چه تغییر و تحولی در جامعه بوجود آورد ؟چه تاثیر عمومی گذاشت ؟سال مجدد برگشت چکار کرد 25که بعد از 

سالهاست  .و تاثیرگذار مخرب فراوان هستند و بودند که اینگونه نیست مسکن یک کالای سرمایه ای است و کالاهای مصرفی نیست

همین الان هم پدیده دیگری  .ترین و با اعتمادترین مکان سرمایه گذاری ملک هستمهم .که نیست از پیش از انقلاب هم بوده است

ها تفاقخیلی ا آنسوق گرا و فوق لوکس سرمایه هستند نه استفاده. با برج سازی قیمت بالا می رود و در آپارتمان  ،است همدآبوجود 

افتد. ما وقتی که چنین جمع فرهیخته ای را در کنار هم می بینیم و بنده اولین بار است که در این جمع هستم انتظار داریم که راه  می

هایمان ر نمی شود مگر اینکه ما بر داشتهیم به یک وضعیت بهتری جابجا شویم. اینکاو مسیری باز شود و از این وضعیتی که هست

چه  .گذاری کنیمنها ارزشآتوانیم بر روی اتفاقاتی که هست بدون تاثیرات اثبات شده قبلی نمی .ارزش گذاری واقعی انجام بدهیم

نابراین اگر این ب ،فرصت کیفیت فضاسازی را نمی دهد ز جامعهبیشتری ابرای طبقه کشورمان استثنایی شرایط بخواهیم و چه نخواهیم 

نجا شما یک معماری آی یک دانشگاه می شوید من به این اعتقاد دارم که وقتی شما وارد شعبه .اتفاق بخواهد بیفتد راهکار دیگری است

من به این  .و تغییری در آن ایجاد نکرده باشند ن را خراب نکرده باشندآحس فضایی که آنجا وجود دارد البته تا زمانی که داخلی دارید 

خصصی توانیم امیدوار باشیم تبنجاست که ما آ .استو فضای داخلی  آشنا کردن مردم به کیفیت زندگیجایگاه اول اعتقاد دارم معماری 

ه نظر عزیزان به خوبی که ب چقدر ما مطمئنیم کارهای طراحی داخلی که شما .بستر مناسبی برای بروز داشته باشدمثل معماری داخلی 

ارد که فهمیدید چقدر ارزش ددنیا انجام شده است در نها اصلا در حد ایران نیست و در حد بهترین نوع کارهایی است که آمن بعضی از 

 ینیک جور بحث را داریم اما در مورد زندگی ها تصور من ابه چه تحولی رسیده است؟ ما اگر یک زندگی خاص مورد هدفمان باشد 

 که معماری داخلی در بستر معماری می نشیند و معماری اولین جایگاهی است که می بایست به آن توجه شود است 
 

ق افتاد خصوصا که شما هم روی معماری داخلی سال اتفا 25ای که در نظر شما در مورد این وقفه آقای مهندس جلیلی : محمودی

سال معماری داخلی چگونه توانست در محیط دانشگاهی و حرفه ای  25این قطع شدن  ،و هم کار حرفه ای را داریدکنید یتدریس م

  .وصل شود؟ به غیر از آن افراد خاصی که در جمامعه مسیر خودشان را به سمت جلو می رفتند و نیاز خودشان را تامین می کردند

 



اگر امروز فکردیم که معماری داخلی به عنوان هنر یا معماری خیلی دوست دارم به موازات دو بحثی که مطرح شد جلو بروم : جلیلی

سال وقفه یا انقلاب فرهنگی، تغییر نظام، جنگ و غیره که باعث شده است به رکورد برسیم و اتفاقات عجیبی در این  25یا حتی آن 

کنیم. کمی به عقب یم تلاش میو می دانیم که تعدادی سعی و تلاش هست که دیده می شود و خودمان هم دارکشور نیفتاده است 

گردم یکسری اتفاقاتی هست نه به عنوان اتفاقات اجتماعی و سیاسی و فرهنگی و اقتصادی این اتفاقات را اگر بخواهیم بصورت  بر می

و  هستیم و این ویژگی قبل از انقلاب است 1350و  1349از لحاظ تطابق زمانی در ایران در  1970زمانی بررسی کنیم مثلا سال 

گفتند می خواهم این را بگویم  ISPاکباتان و جاهای دیگر و قای محسنی که در مورد پلان های آیعنی  .ویژگی بعد از انقلاب نیست

 روزنجردن گرویکرد خودش را نشان می داده است مثلا همان آقای قرار بر این نبود در آن موقع انبوه سازی به شکل معماری شاید  که

اصل کوربوزیه کاملا با تطابق زمانی و رفتاری دارد در آنجا  5در خود شهرک اکباتان  .کند که اکباتان را طراحی مین اکیپی آیا تمام 

یعنی حتی در  ،کنم دقیقا همین استینوزم با یک نگاه مکشوفانه نگاه مگویند که من ه اد میژگیرد یعنی دکتر جاویدی ن شکل می

ن فونداسیون که در حجم هم همان را می بینیم همان آشکل اتصلات و شکل  Yشکل های  رادیه یا انآن معماری حتی فونداسیون 

آیا در معماری داخلی برای انسان با طبقه متوسط حتی کمی  .ی اینها ویژگی و رویکرد معماری استمتریال ها پنجره های ردیفی همه

های اسکان است که از نظر فرم و تاسیسات اینها آن ساختمانی تر از همهو با شکل لوکس ISPیا حتی در  ؟ضعیف تر فکری شده است

مثلا برج های دوقلوی سامان که  کمی فاخرتر باشد ISPو کمی لوکس است و خواستند داستان است  ISPو تجهیزات و سازه شبیه 

ته ما ساخت و ساز را به شرکزمانی ک ؟توسط فرمانفرمایان ساخته شده است آیا در آن هم به شکل اروپایی کار شده است 40در دهه 

کند همزمان با کند یا نمیاگر نظارت یک تیم ایرانی در کنار اینها باشد آیا فرق می .های خارجی می سپاریم این اتفاق پیش می آید

ا ر ما حتی خانه های شخصی داشتیم از دکتر صارمی که افتخار شاگردی ایشان .ساخت این برج ها ما مجتمع های مسکونی داشتیم

 .کنید تمام شخصیت و هویت آن معماری را داردمگر خانه افشار اثر کمی است که حتی همین الان به آن نگاه می .داشتم نام بردید

برای مثال زدن بسیار  هژیعنی مرزی نمی بینیم بین شفافیتی که رنزوبیانو یا ریچاردروجیز در موزه ساختمان سانتروپمپو می بینند. پرو

 .نهادن و قراردادن تعداد زیادی خانواده در حاشیه شهری شاید این بوده که اهمیت داشته است ،می کنم در برج سازی من فکرداریم 

بوده است ن اریم من فکر می کنم قراراد این زندگی ایرانی را ندژیعنی تطابق آن من فکر می کنم در آن برج ها به قول آقای جاویدی ن

نی که مگر مجتمع های مسکو .ها ساخته شده است که این خانه سازی بعد مجتمع مسکونی جلو برود اصلا این برج .این اتفاق بیفتد

ظر من اما ن .به خیلی نکات معماری داخلی توجه می کردندر ، مجتمع مسکونی صداقت علیزاده ساخته است مثل مجتمع کوهب مهدی

یعنی اهمیت  .به عنوان انبوه سازی اهم و غیر اهم بوده است این در برج ها کنار گذاشته شده است چون هدف این است که بعدها

آقای  آقای محسنی به .نجا معماری داخلی کاملا حذف شده استآو در بیشتر برای جایابی یا جادادن خانوار بیشتری در آنجا بوده است 

مهندس سردار  1351ردیم مثلا در سال های زیادی صحبت کی آبگینه اشاره کردند ما در دو جلسه قبل از موزههانسولان در موزه

اینها همه یک معماری و به عنوان یک اسکلت  ،کنندزادی( را درست میآ) آقای امانت برج شهیاد ،کنندافخمی تئاتر شهر را ایجاد می

داریم تمام این ن پایین ما آدر نظر بگیریم مثلا در واقع برج شهیاد  sparcheralاست و به عنوان یک مجسمه و اگر به صورت یک 

پروپوزیه می گفته است یا در زمان مدرنیسم بوده است یا یعنی فرض کنید که  ،به سبک آن زمان یمعماری داخلی وجود دارد منته

من موافق این هستم که حضور معماری  .در تمام کارهایی که انجام شده استنجا نمی بینیم آ mitsenshowحتی المان های 

و جلو می رود بر اساس یک سناریما می گوئیم ر و کامل تر و با نگاهی که ما امروز می گوئیم چگونه نگاه کنیم توانست بیشتداخلی می

 .ساخته می شده است partperastدقیقا همان زمان که در ایران  فقط در ایران است partperastیعنی اگر برج مسکونی مگر 

ن در ایران مدول به آنجا دارد فکر می کنم آداشت که هنوز هم هست . تفاوتی که  partperastپاریس  15در محله  شرکت همان

و از طرف دیگر کند مدول و اشل به اشل تکرار شده و کپی شده است و این تکرار درست نیست زیرا از یک طرف چهره شهر تغییر می



نمی شد بجز اینکه ما فرهنگ و بوم گرایی را فقط  و این حادثوله دیگری است برای تک تک اعضای خانواده یک مق زندگی و آرامش

کنیم فکر یا اگر داریم خیام ایجاد مین مهم است آنادرشاه می سازیم فقط و تندیس یعنی نبینیم که مقبره  .در زمینه معماری نبینیم

ه در مورد سینما دیانا فکر شددرون فضاهای شهری مثلا  درآیا  ؟یا در فضای شهری ما فکر کردیمآ .اهمیت داردنکنیم که فقط این 

یا در مورد خانه ها فکر شده است؟ می خواهم بگویم به نظر من این خیلی آاما  ؟در مورد درون سینما متروپل فکر شده است ؟است

و نوگرایی که ما می گوئیم اگر شروع ساخت کارخانه ها و فنی ساختمان بوده و چهره بحث مهمی است ما اگر بگوییم پهلوی اول 

دم ها آهم به دلیل ازدیاد جمعیت و هم اینکه این  .د می آیدفضاهای عمومی شهر  قرار بود که تغییر بکند در دوره بعدی این نیاز بوجو

ه دوکس می شدند و مسئلاکردند و دچار یک پار یمی رفتند داخل فضاهای مدرن کار مشب می رفتند داخل خانه های قدیمی و صبح 

برای اولین برای چه کسی ؟ برای طبقه مرفهین ، برای طبقه متوسط ، ضعیف و حاشیه چطور؟ آیا در مورد  خانه بوجود می آمد ولی

خیلی آثاری را نام برد که حتی امروز هر کدام می توان  1340-1350شاید حداقل در سال های  ؟فکر کردیم آن طبقه ها هممعماری 

شاید معماری داخلی دارای ارج و قربی نبوده است ولی وقتی در مقام  ،رح کردیک کلاس درس و ترم آموزشی مطاز آنها را به عنوان 

گیرد می بینیم که این معماری است که سایه افکنده است و داخلش بطوری که امروز در دنیا مطرح می شود که ما  مقایسه قرار می

داخلی این فضا هستند مگر می شود بدون فکر در درمورد تمام جداره ها فکر می کنیم عناصری مثل کف، دیوار، سقف اینها عناصر 

ی این اگر معماری داخلمورد اینها تصمیم گرفت و فقط با گذاشتن یک مبلمان و چیدمان و تابلوی روی دیوار معماری داخلی را بست 

گوید پوشش قاجاری  و میوارد می شود در اتاق موزه آبگینه  1355در سال  است پس دکوراسیون چیست پس چرا زمانی که هانسولان

این می شود معماری داخلی یعنی ک قرار است این کار را انجام دهد. کنم و این پوشش سب و من پوشش سبک خودم را وارد میاست 

وارد می نآفعال کردن بدنه ها پیش از اینکه اصولا بخواهد مبلمانی وارد شود یعنی معماری داخلی با این دیدگاه که در دنیا دارد به 

ن موقع نداشتیم در اوایل انقلاب در قسمت آاین نگاه را ما  .دارد خارج می شود 40و  20از حالت دکوراسیون بودن از حالت دهه  شود

یعنی به گونه ای حذف شده است که گویی در سابق نبوده است و در دوران عقل گرایی خیلی تلاشگرایی کاملا حذف شده است انبوه

. لویکان روی معماران آن زمان تاثیر کان وارد می شود یاصفهان اشاره می کنم که لو 1349مایش سال مثلا به دوتا ه .ها می شد

تمام اینها کسانی  .حسن فتحی می آید ،کیمزه تانکه وجود دارد ،یدآدر شیراز جیم استرلین می  1353در سال  ،بسزایی داشته است

اینها به یک  .آن چیزی بوده است که گروپیوس یا لوکوربوزیه فکر می کردندهستند که دقیقا برایشان مدرنیته و مدرن گرایی خلاف 

ن روز در ایران مایل به تناول کردنش آن مفهوم دیگر شاید خوراک اصلی بوده است که معماران آمفهوم دیگری فکر می کردند و 

حمام کوچک است اصولا فضاهای خدماتی کوچک است این اصلا برای هیچ  ،افتد، بهجت آباد هم همین اتفاق می ISPاگر در  .بودند

، کانوده است تاثیر حضور لوییفکر می کنم هدفش چیز دیگری ب .به همراه نمی بردبا خودش ت و فرهنگ ایرانی را یسطبقه ای ن

من فکر می کنم طراحی  .در طراحی داخلی گیمزستیلون یا آدم هایی از این دست روی معماران را نمی شود حذف کرد اما در معماری نه

یداخلی اصولا در دنیا هنر نویی است اما در ایران یک مقدار در سایه پرگستره معماری اصولا همیشه محو می شود و در سایه قرار م

  .گیرد
 

سازیاز انقلاب انبوه و بعدصحبت را با آقای دکتر محسنی ادامه می دهیم . صحبتی که دو بزرگواران داشتند که قبل : محمودی

هایی داشتیم مثل اسکان ، سامان ، بهجت آباد از نظر معماری و اشاره ای بود که از نظر تقسیم بندی فضا در داخلش و نوع زندگی 

آیا همین بناها که انبوه بودند سالی که گذشته است  40معلوم بود ولی سوالی که من از آقای دکتر محسنی دارم بعد از این مدت زمان 

م نها الان هآو ساخته شده است و مسلما در همه جای دنیا باید عمرشان بیشتر ا زمعماری داخلیشان باشد آیا کسانی که در داخل 

د جدیو تکرار  کنند مثل اسکان و سامان و حتی بهجت آباد مبلمان و معماری داخلیشان در همان زمان خاموش نشده است زندگی می



ندارد و همان طوری مثل قبل مانده است یا معماری برای همان زمان است و معماری داخلیش تغییر شکل یافته است خصوصا شما 

  .که اشاره فرمودید چندین واحدهای این مسکونی ها را از نزدیک دیدید و اشراف کامل دارید
 

در این مدت معماری داخلی چکار کرد یعنی ما با این بناهای اینکه ای کردند به لی اشارهیدکتر جاویدی نژاد و آقای جل: محسنی

 نجا که می شود چونآبعد از انقلاب به من مراجعه می کردند و من این درک را داشتم که چگونه تا  .مسکونی چگونه برخورد کردیم

همین  .شهری و تقسیمات شهری موفق هستنددیدم که در جداره من ثابت ها و متغییرها بستگی به نوع پلان و خود ساختمان داشتند 

خشی چه ب ،مسکونی یتجاری، چه بخش یچه بخشکی تصمیم گرفته شده است که می رویم می بینیم که  ISPال بالان که به دن

 منظور کلی من این .و الان چقدر خواهان داردآپارتمانی و چه بخشی واحدهایی کوچک با روش زندگی ما در آنجا تشکیل شده است 

معماری داخلی اتفاق بیفتد نسبت برون و درون تا حدی می تواند رعایت شود در صورتی که دانشش هم  ،است اگر که در کنار معماری

تمام شهر در دست معماران و مهندسین ساختمان  .سال که اتفاق افتاد و نبود ببینید چه اتفاقاتی افتاده است 25در این  .پشتش باشد

ی کردند و آسایش محیطی را ملزم م ندکردند به اینکه باید سازه درستی داشته باش ان از طرفی مردم را واقف میبودند مهندسین ساختم

معماران هم بر اساس کلیاتی که طرح دارد اتفاق می افتد عبور می کردند و خیلی هم موفق بودند ولی جزئیات را نمی ،که رعایت بشود

مثلث پخت  ،نسبت آشپزخانه ،سرویس بهداشتی کالای لوکس ببینیم شما وقتی که درست ا یکما اصلا نباید معماری داخلی ر .دیدند

رتیشن بندی ها را با حضور معمار تصمیم می گیرید اتفاقات خوبی می افتد نه اینکه معماری اتفاق بیفتد طراحی، نورگیری و تمام این پا

ق که بیفتد بر اساس ثابت هایی که ستون ها و جدارها اتفابعد معماری داخلی بیاید ببیند که چه راهکاری برای اتفاقات بهتری است و 

ابگو وجافتاده است. منظور من این است که معماری داخلی یک بحث بسیار قدرتمند است که می تواند اگر در زمان معماری اتفاق بیفتد 

ود بتواند راهکار بدهد و در این مدتی که نبمثل کار هانسولان خودش وارد عمل بشود و بعد از معماری اتفاق بیفتد  باشد اگر به راحتی

ه بهمه از معماران داخلی استفاده کردند که این درس را تا قبل از انقلاب مطالعه کرده بودند. ما مجلس را می بینیم که متقی دارد 

یک اتفاق اقتصادی  1369گویم در حوالی سال . من یک اصلی را در معماری داخلی به شما می ی استمعمار داخل اوکار می کند خوبی 

خواستیم برنج بخریم فروشنده برنج که یک شخص والای هندی بوده است قهر کرده و رفته است می گویند ما میافتد میدر ایران می

شد و کسی هم نبوده است که ایشان را به جلوی صف بیاورد. سوال گویند که تو صف پاسپورت و صف ورود و خروج ها معطل می 

. است سالن های مختلف فرودگاهی است که از آن تردد می شود VIPمی گویند  ؟اینجاست مگر در خارج به چه روشی انجام می شود

ی یک سالن برا ،یکی برای مقامات بالاتر است ،می گویند یکی برای روسای جمهوری استمی پرسند چرا او را از آنجاها نبردید؟ 

مینال یک تر CIPدارند .  VIP  ،CIPگویند که آنها به جای کنند؟ میگویم آنها چکار میمجلسی هاست . خب او که جایگاهی ندارد می

گروه  3ند این را به یآ. می ردکه نیاز به یک معمار داخلی دا اد کنیمجکنند باید آن را ایدم های که کارهای تجاری میآخاصی است که 

داخلی که هم پارتنر وصل شوند هم برق که باید خصوصی کار شود که کار یک معماری متری  1000یک سالن  ،کنند پیشنهاد می

معماری داخلی می خواهد یک پروپوزال جدید ایجاد کند. اش یعنی معماری اتفاق افتاده است و بر اساس فعالیت فرودگاهی .است صرف

، ببینید بر اساس تفکر پروپوزال یک معماری داخلی ایجاد شد که array showن این افتخار را داشتم که در آن سه گروه کار من م

های معماری به خوبی کار خودش را شروع کرد. همه عناصر معماری تاریخ معماری و موتیف .داخل معماری اتفاق افتاده است انگار در

. یعنی تعریفی که شده بود مسافر باید بیاد و بدون اینکه در مراکز را کردعمومی شد و کارش کار تبدیل به یک روش زندگی در بحث 

صرفا این کار معماری داخلی است. بسیار کار موفقی بود اواخر سال  . حضور پیدا کند کارش انجام بشودمختلف حراستی ، گمرکی و ..

شد و به نظر من معماری داخلی از آن به بعد خیلی حرف برای گفتن داشت یعنی اگر جایی بخواهد تعریف از یک فعالیت  تمام 1371

جدید بشود معماری داخلی می تواند کمک کند. دیدیم که بعدها در برج میلاد که دکتر حافظی آن را طراحی کرد که کار معماری داخلی 



م داد. رستوران چرخان گرد را و همه چیزهایی که بالای گنبد آسمان و پایین وجود دارد. منظور آن را مرحوم استاد حسن متقی انجا

کلی من این است که زمانی که ما به معماری داخلی جدی نگاه بکنیم اگر هم وزن حرکت بکند خیلی خوب است یعن یمی تواند 

داحلی یک کار گرانی است تمایز بین یک کاشی ایرانی دارای پیشنهاد خودش را انجام بدهد در حالی که ما فکر می کنیم معماری 

مشخصات با بودجه ایرانی است چه کسی باید بگوید چه رنگی کار شود چرا این رنگ انتخاب شود اصلا مد برد و شرایطی که ایجاد 

فرقی  چه فضای تجاری باشد ن فضا ایجاد شود چه دندانپزشکی باشد چه فضای مسکونی باشدآمی شود برای اینکه بعدها می خواهد 

 25است؟ د معمار خو ؟با کارفرما تعامل داشته باشد این احساس را داشته باشد که چه کسی باید ؟نمی کند چه کسی باید تعیین بکند

مثل  ن طرفشآن موقع باز بود آمی بینیم که جلوی تکثرگرایی جلوی برج شمیران ، سر افریقا جردن که  .سال فقط معماران کار کردند

ورودی از  پارکینگ چون  2,40تا  2,20معماران و مهندسین سازه ساختند با ورودی ؟چه کسانی ساختند  .این ساختمان ساخته شده است

بعد از زمانی که همه ی این مشق ها اتفاق افتاد آن موقع است که معاری می آید و به معماری داخلی توجه  می کند ولی چون  .است

اری می بیند دیدگاه های دیگری هم پیدا می کند یعنی دیزاین با هم قاطی می شود. من جایی رفتم که بسیار خانه صرفا از جنبه معم

زیبایی بود و یکی از معماران معروف کار کرده بود و وقتی از ان خانه می آمدم بیرون کارفرما به من گفت ایرادی ندارد گفتم نه بسیار 

گرفتند بعدش گفتم شما بچه کوچک دارید؟ گفتند بله گفتم چون بچه کوچک دارید این خانه  زیباست و تصمیمات خوبی برای شما

خانه که بوتیک  ،ن خانه دعوت شدم تمام خانه را طناب پلاستیکی بسته بودندآماه بعد من به  6 .برای شما خانه جالبی نخواهد بود

ها بیایی پایین، شب می خواهی بروی آشپزخانه آب شوی، از پلهنیست که از یک پله بالا بروی و یک چیزی ببینی و هیجان زده ب

را  ن حرفآآن روز  ابخوری. از پله ها افتاده بودند زمین به این خاطر که در غرب دیده بودند اختلاف سطح زیباست. از من پرسید چر

وض ن خانه را عآن تصمیم گرفت کلا گفتم من کارم معماری داخلی است و خیلی پلن کشیده ام و ایشا ؟از کجا می دانستی ؟زدی

منظور من این است که من در یک دوره ای متوجه این شدم که معماری که دارد در کثرت گرایی اتفاق می افتد معماری داخلیکند. 

د می رس به ذهنم اش بسیار بسیار ناهماهنگ است . همین الان هم چون مسئول جامعه معماری داخلی ایران هستم تنها راه حلی که

س مند مهند( برقرار شود راه حل مهندس هنرمند یا هنر البته من از دیدگاه دیزاین می بینم که این تعامل بین طراحان )این است 

هم  نی را کهاکند دانشگاه تهران دنبال می کند همان که دانشگاه هنر دنبال می کرد و الان ما لازم داریم کسیهمان که بوذار دنبال م

 هم بصورت پیوسته این تعامل بین معماران و معماران داخلی اتفاق بیفتد. ،ت مستقلرهم مهندس باشند و تنگاتنگ هم بصو  هنرمند و

 از دوستان  این انداخت که یکی را یاداد صحبتی بفرمایند آقای دکتر محسنی گفتند مژقبل از اینکه آقای دکتر جاویدی ن :محمودی

عد مهندس سازهب ،کنم معمارش خیلی قدبلند باشد که ساختمان کوتاه نباشد انی بسازم سعی میمی گفت اگر من بخواهم یک ساختم

ایی باشد آدم گرم ا به کسی می دهم کهرگیرم که خیلی چاق و سنگین باشد که ساختمان را محکم درست کند و تاسیساتش  ای می

نتخاب اش را کسی امن به حرف ایشان یک نفر دیگر را هم اضافه می کنم که معماری داخلی .نجا را خوب خنک کندآ یکه بتواند فضا

کنم که مثل آقای دکتر محسنی خوش تیپ باشد. آقای دکتر محسنی اشاره ای کردند که معماری داخلی را به عنوان یک کالای می

هنرهای زیبا تدریس می کردم حس می کردم معماری داخلی  در دانشکده 1368لوکس می شناختند و نه نیاز جامعه. من خودم در سال 

را یکجوری بد می دانستند و برای اقشار خاصی بود و خیلی لوکس بود در صورتی که نیاز جامعه است و دلیلی ندارد خیلی لوکس و 

 معه به معماری داخلی هست.نژاد چه زمانی این تابوت شکست و جامعه دانشگاهی فهمید که نیاز جا ی. آقای دکتر جاویدگران باشد

ند هطراحی داخلی را به دانشگاه ها انتقال بد اخیرا به این نتیجه رسیدند که آخرین جمله ای که من شنیدم این بود که: نژادجاویدی

 یکردم چند محور داشت وقتی ما برنامه ریزی نداریم و هیچ افق هدف گذار نمن همچنین چیزی را به خاطر ندارم . صحبتی که م

مورد بعدی این بود که بستری که در شده برای این کارهای توسعه و آموزش معماری در کشورمان نداریم همه کارها پراکنده است. 

عرض می کنم  خدمتتان ؟ن هستیم چه تغییرات و تعمیراتی نیاز داردآن هستیم احتیاج به تغییرات و تعمیراتی دارد . این بستر که در آا



 100تا  50دود حگرفتند و  ساختمانی بر اساس مهندسینی انجام می شد که یک فتوکپی را از انتشاراتی ها می سال ها قبل پروانه

یک عده ای جمع شدند و تصمیم گرفتند زیرنظر  .ن پول کاغذ بود و به هر تعدادی امضا می شدآبرایشان هزینه داشت که نیمی از 

زارت مسکن و شهرسازی کنونی رسیدند که آزمون های ارتقا و مهندسی در این بخش بزرگانی قرار بگیرند و به ساختاری از مجموعه و

. من دوتا جمله دارم یکی اینکه اگر اجازه بدهید بحث آموزش دانشگاهی را اگر صلاح می دانید در یک زمانی از معماری شکل گرفت 

رفه ای را برایش قایل می شویم اگر ممکن است در نیروی تخصصی انسانی و ح ءجز ،کند مواردی که سرمایه گذاری محدود می ءجز

نظر بگیریم دوم اینکه در گذشته وقتی کارهای یک فارغ التحصیل دانشگاه تهران را می بینید یک شخصیت دارد و دانشگاه های 

داریم و شخصیت واحد دانشگاه معماری  4000ما بیش از  .خاصی هستند که شخصیت داشتند ولی الان تقریبا هیچ دانشگاهی نداریم

کسان شوند اینکه بتوانند یها برای . یعنی دانشگاهنداریم ی آنهاهیچ کدامشان را نمی توان بارز دانست و اصلا تعریفی از شخصیت برا

که  ورطمن این دو مبحث را بصورت پیشنهادی خدمتتان گفتم و شما هر  .و شخصیتی را داشته باشند که بتوانند ارتقا بدهند ندارند

 ح می دانید انجام دهید. صلا
 

 4000آقای دکتر حتما جلسه ای در خصوص آموزش معماری خواهیم گذاشت و اشاره ای که شما داشتید هم اکنون : محمودی

که بسیار زیاد است ولی از یک طرف یک معماری و معماری داخلی خوب نداریم . حالا این موسسات معماری دانشکده معماری داریم 

از کاردانی، کارشناسی، ارشد و دکترا وجود دارد ولی می بینیم که یک بنای خوب با یک معماری و معماری داخلی خوب واقعا نداریم و 

د . حضور داشته باشیدر مباحث جدیدی که فرمودید برای آموزش دی و بعدی ما خوشحال می شوم اگر قبول بفرمائید در جلسات بع

صحبت آخر خواهش می کنم آقای مهندس جلیلی بفرمایند که اشاراتی که آقای دکتر داشتند هم چالش هایی در قسمت آموزش است 

دقیقه جمع بندی  2تا  1آقای مهندس جلیلی ظرف یم این است که جناب . بنابراین تقاضاو هم در قسمت حرفه وجود دارد اشاره کردند

 بکنند.
 

موزش یکی از آنهاست و آموزش به هیچ وجه به تنهایی نمیآ، جامعه بستر تعاملاتی است که  موفق هستمبا شما من کاملا : جلیلی

ت کار خاصی اتفاق نیفتاده اسسالیان سال است که حتی در دانشکده معماری هم هیچ اینکه  تواند هیچ کار خاصی را انجام بدهد کما

 ،و اینکه هدف از ایجاد دانشگاه معماری آن هم به این تعداد و این همه هزینه و استاد و کار و تمرین مطمئنا ایجاد ساختمان نیست

اختمانی سهای سال است که در کشورمان حضور  بینیم که سال ارزش و با اصالت است و می ایجاد یک بنای با ،ایجاد یک بنا نیست

ارزش و درجه یک باشد نمی توانیم لمس بکنیم و دلیلش هم ممکن است خیلی کم باشد ولی باز هم این همه هزینه برای این  که با

فاقی تبنابراین اتفاقی که در دانشکده معماری داخلی می افتد شبیه همان ا .صرف نشده است که تعداد خیلی محدودی داشته باشیم

و مثلا برای اینکه ما داریم با ارشدی کار می کنیم که  فرض کنیم که از رشته معماری در معماری می افتد است که در دانشکده 

 وتواند وارد ارشد بشود حالا اینکه با چه کیفیتی دارد وارد می شود این خودش جای سوال دارد لیسانس یا هر رشته مهندس دیگری می

در این  .موزش بدهیمآدم را آشنا بکنیم و آی شود ما در بهترین شرایط وقت داریم که این حالا که در ارشد وارد رشته معماری داخلی م

ی با دم را درگیر کنیم و کمآتوان کرد این است که کمی این  تنها کاری که می ؟دم انجام بدهیمآسال چکاری می توانیم برای این  2

شود و امید به این دارد که کار بکند و با مشکلات  سال درسش تمام می 2د از این دانشجو بع .اتفاقات ابتدایی این دانشجو را آشنا بکنیم

و چالش های اطلاعاتی در ذهنش بسیاری موجه می شود و تازه متوجه می شود که باید برود و این سوراخ ها و چاله ها را پر بکند تا 

موزش طریق آموزشی وقتی اشتباه باشد و وقتی آند بله نظام ن کار بکآبتواند از نظر دانش به یک حد استانداردی برسد تا بتواند با 

کار نابراین اصالتی نمی بینیم ب درستی را دنبال نکند می بینیم که هم معمار کار با اصالتی را انجام نمی دهد و هم از معمار داخلی کار با

شوند کارهای دانشکده فارغ التحصیل می این دانشجویان هم وقتی از .کنند دست یک عده بسیار خاص است که کارهای بزرگ می



ند ک اینکه می بینیم معمار کار معماری داخلی می اکم .کند داخلی هم فرق نمی و معماری کوچک کوچک انجام می دهند در معماری

من فکر می کنم دوتا بحث وجود دارد  .کند و هیچ ضوابطی هم در گیر و دار این داستان وجود نداردیداخلی کار معماری م و معمار

یکی مشکل نظام آموزشی است و یکی مشکل این است که این دانشجو به عنوان طراح و معمار داخلی وقتی خارج می شود در این 

جامعه هیچ ضابطه ای پشتش نیست یعنی حتی یک نظام مهندسی که پشت یک معمار است پشت معمار داخلی نیست و اگر این معمار 

هم هیچ وقت نخواهد رسید  1و پایه  2و پایه  3خلی از ابتدا معماری داخلی خوانده باشد و معماری هم نخوانده باشد حتی نظام پایه دا

و می فرمائید ساختمان کالای لوکس است؟ بله کالای لوکس است و دلایل زیادی دارد. چندنفر در ایران جود ندارد وو اینکه این نظام 

از یک  است وشان شان و سلیقهشان را بخرند و چند نفر هستند که خانه ای دارند که مورد علاقهخانه مورد علاقه هستند که بتوانند

که برای معماری داخلی صرف بکنند؟  آیا مگر این هزینه را دارند .خواهند معمارداخلی کمک بخواهندو اصلا خیلی ها هستند که می

شود کار همدیگر رو می کنند و موفقیتی حاصل نمی ه ها به همین شکل همهژکه همه  پروبنابراین اتفاقی که می افتد این است 

  امیدوارم توضیحم کوتاه و جامع بوده باشد.

 

من از آقای دکتر محسنی تقاضا دارم خیلی کوتاه آخرین کلام را بفرمایند برای این مبحث سوم که مبحث انبوه سازی : محمودی

  موزش و چه در قسمت حرفه ای.آدیم که اتفاقا از کیفیت بسیار پایین روبرو هست چه در قسمت در معماری داخلی بود و دی

 

من بخواهم  اگر .خیلی ممنون هستم که این فرصت نصیب من شد و در جمع دوستان بسیار عزیز و دانشمند شرکت کردم: محسنی

صحبت هایم را جمع بندی بکنم بر اساس صحبت هایی که شد ما می توانیم این طور نتجه گیری بکنیم که زمانی که دانشگاه و تجربه 

توانیم به نتایج خیلی خوبی برسیم می بینیم که در حوزه کثرت گرایی و اتفاقاتی که قبل و  محیطی بتواند هماهنگ با هم باشند ما می

افتد با حضور متخصصین متعددی که بیشترین نقش را در مسکن و اصولا در معماری و معماری داخلی داشته باشند  از انقلاب میبعد 

انسان هایی هستند که شاخصص هستند و در دنیا هم همین طور است ما می بینیم که در همزمانی اینکه ما این مباحث را داریم و 

ا این انسان های الیف دارند تجربیات مختلفی را از سبک های مختلف انجام می دهند. فیلواستارت، انجام می دهیم در اروپا و امریک

 یموزه آبگینه را طراح 1357تا  55هانسولان که اینجا برای ما سال  .کند دائه اساس کار خودش را بر اساس تجربه جهانی تکرار می

ام این است که استادانی منظور کلی .پست مدرن در اتریش انجام می دهدیک تجربیات دیگری را در کرد خودش چند سال بعد دارد 

وهشی ژرا که خودشان در حوزه بیرون کارهای اجرایی زیادی دارند به دانشگاه ها دعوت شوند و برعکس کسانی که در حوزه های پ

صمیم تیز و کسانی که د رآبنده می خواهند یک اتفاقی می افتد که دانشجویان عز .ی بیرون بیایندمی کنند به حوزه خیلی خوب کار

گیرند و اگر معماری داخلی همیشه در وضعیت شرایط معماری حضور پیدا گیر باشند و به این حوزه کمک بکنند یک نتیجه خوبی را می

 م.برسیکند من فکر می کنم بتوانیم تجربیات خوبی را دنبال بکنیم و با سرعت بیشتری به نتایجی خوبی در جامعه 

 

با دید مثبت فکری خصوصا از دانشگاه ها شروع شود خوشبختانه آقای دکتر محسنی یک نویدی را دادند که اگر این هممحمودی: 

اد عزیز که مهمان این جلسه ما بودند و همین طور جناب مهندس ژنیتشکر می کنم جناب آقای دکتر جاوید .می توانیم ادامه بدهیم

دکتر محسنی در این مبحث سوممان که جایگاه معماری داخلی در گذر زمان ، انبوه سازی بود و نشست بعدی ما جلیلی و جناب آقای 

 کنم از همه عزیزان.ع زیاده خواهی می باشد. تشکر می کنم و خداحافظی میوکه پایان سلسله نشست های معماری داخلی است با موض

  

 


